

## OLIVIER CORTEN



### **I. Personal details**

Born: 23 October 1964, Brussels  
Citizenship: Belgian

#### **Address**

- Private: 64, rue Simonis, 1050 Brussels, Belgium  
- Professionnal: Centre de droit international et de sociologie appliquée au droit international, Université libre de Bruxelles (ULB), Faculty of Law, 50 av. Roosevelt, 1050 Brussels, CP 137

Mobile: (32-2) 650.33.93.

Email: [ocorten@ulb.ac.be](mailto:ocorten@ulb.ac.be)

#### **Language skills**

French (native), English (B2/C1), Spanish (passive) and Dutch (notions).

### **II. Education**

Master in Political Sciences (ULB, 1988, *summa cum laude*)

LLM in International Law (ULB, 1989, *summa cum laude*)

Master in Law (ULB, 1993, *magna cum laude*)

PhD in Law (ULB, 1996, Doctorat *summa cum laude*)

### **III. Academic Career**

#### **Current**

- **Senior Professor, Faculty of Law, ULB** (from December 1, 2005);
- **Director of the Centre de droit international et de sociologie appliquée au droit international, Faculty of Law, ULB** (from September 1, 2011).

**Past:** Centre de droit international et de sociologie appliquée au droit international, Faculty of Law, ULB: Civil service, from December 1989 to August 1991; Researcher, 'Fonds national de la recherche scientifique' (FNRS) from

September 1991 to September 1995; Teaching Assistant, Faculty of Law, 1995-1996; Assistant Professor from October 1996 to December 2000 ; Junior Professor (tenured) from January 2001 to September 2004 ; Professor from October 2004 to November 2005.

**Permanent Courses:**

- Public International Law
- Methodology of Public International Law
- Law of Peace and Security
- Sociology of Law

**Other courses taught:**

- United Nations, *Audiovisual Library of International Law*, 'Dans quelle mesure la légitime défense au sens de l'article 51 de la Charte peut-elle être invoquée en cas d'attaque armée menée par une entité non-étatique ?' (2013); 'La légitime défense préventive : un oxymore ?' (2017);
- *Institute for International Law, Universität München, Munich Advanced Courses of International Law 2015*; 'Applying the Rules of the International Peace and Security Regime to Non-State Actors' (August 2015);
- *The Hague Academy of International Law*; course: 'La rébellion et le droit international. Le principe de neutralité en tension' (July 2014);
- *United Nations International Law Fellowship Programme, The Hague, 2010* (in French: *Law of Treaties*); 2011 (in English: *General International Law; Law of Treaties*) and 2015 (in French: *Peaceful Settlement of Disputes*);
- *The Hague Academy of International Law*; Director of Studies, Public International Law (July 2001);
- *Academy of European Law, European University Institute, Florence*; course: 'Maintien de la paix et droits de la personne : l'hypothèse de l'émergence d'un droit d'intervention humanitaire' (1999).

**Other teachings in France** (*Paris I Panthéon Sorbonne, 2006, 2007 et 2008; Aix-Marseille, 2007 and 2011; SciencesPo Paris, 2015-2019 ; Université de Grenoble, 2018*), **Spain** (*Universidad Internacional Menéndez Pelayo, Valencia, 2008*), **Italy** (*Università di Roma «La Sapienza», 2018*), **Netherlands** (*University of Amsterdam/Asser Institute, 2017*), **United Kingdom** (*University of Keele, 2017*), **Brazil** (*Winter course, Centro de Direito Internacional, Universidade Federal de Minas Gerais, Belorizonte, 2009*), **Japan** (*University of Kyoto, 2009*) **and Belgium** (*Facultés universitaires Saint-Louis, 2000-2001*).

**Direction and participation in thesis jury:** ULB (Faculté de droit, Faculté de sciences politiques et sociales, Faculté de philosophie et lettres), *Katholieke Universiteit*

Leuven (K.U.L.), Université catholique de Louvain (U.C.L.), Université Paris I (Panthéon-Sorbonne), Université Paris II (Panthéon-Assas), Université Paris III (Nouvelle Sorbonne), Université Paris V (Descartes), Université Paris X (Nanterre), Université de Lille, Université d'Angers, Université de Grenoble, Université d'Aix-Marseille, Université de Lyon, *Graduate Institute of International and Development Studies* (Geneva), Université de Neuchâtel, Université de Tunis.

#### **IV. Other professional activities**

ICJ, *Territorial Dispute (Libyan Arab Jamahiriya/Chad)*; from November 1990 to February 1994, Research assistant for the Republic of Chad.

ICJ, *Land and Maritime Boundary between Cameroon and Nigeria (Cameroon v. Nigeria: Equatorial Guinea intervening)*, from 1994 to 2002, Research assistant, Counsel and then Counsel and advocate for the Republic of Cameroon.

ICJ, *Legality of Use of Force (Yugoslavia v. Belgium/Canada/France/Germany/Italy/Netherlands/Portugal/Spain/UK/USA)*; from May 1999 to June 2000, Counsel and Advocate for the Federal Republic of Yugoslavia.

ICJ, *Ahmadou Sadio Diallo (Republic of Guinea v. Democratic Republic of the Congo)*; from June 2001 to January 2006, Counsel for the Democratic Republic of the Congo.

ICJ, *Armed Activities of the Territory of the Congo (Democratic Republic of the Congo v. Burundi)*; from June 1999 to August 2000, Counsel for the Democratic Republic of the Congo.

ICJ, *Armed Activities of the Territory of the Congo (Democratic Republic of the Congo v. Rwanda)*; from June 1999 to August 2000, Counsel for the Democratic Republic of the Congo.

ICJ, *Armed Activities of the Territory of the Congo (Democratic Republic of the Congo v. Uganda)*; from June 1999 to December 2017, Counsel and Advocate for the Democratic Republic of the Congo.

#### **V. Publications (selection in annex)**

**10 books as author or co-author** (Bruylant, Pedone, Hart Pub., Hague Academy of International Law ; éd. Université de Bruxelles, Labor), **15 books as co-editor** (OUP, Bruylant, Pedone, LGDJ, Dalloz, TMC Asser Press, Academia Press).

**More than 150 studies: 75 book chapters** (OUP, CUP, Bruylant, Pedone, LGDJ, Routledge, Hart, Martinus Nijhoff, ...), **and 84 articles in various journals** (*RBDI, AFDI, RGDIP, RTDH, Droit et Société, Droits, Civitas Europa, Canadian Yb of Int Law, e-legal, RQDI, Hellenic Rev.IL, ICLQ, EJIL, Journal of Conflict and Security Law,*

*Journal on the Use of Force in International Law, An.Col.Der.Int., Anuario Brasileiro de Direito Internacional, Heidelberg JIL, Leiden JIL, QIL, Kokusaiho Gaiko Zassi (Journal of International Law and Diplomacy, Tokyo, ...)*

## **VI. Academic Memberships**

- Member of the Belgian Society of International Law since 1996.
- Member of the French Society for International Law since 2000; member of the board from 2006 to 2014.
- Member of the European Society of International since its creation (2004).
- Assistant redactor of the Institute of International Law in Strasbourg (25 August to 5 September 1997) and Berlin (15 to 25 August 1999).

## **VII. Honoric Distinctions**

- Charles Rousseau Moot Court Competition (1989): Best Team; best memorial, 5<sup>th</sup> individual Prize.
- Alice Seghers Prize 1992: *Droit d'ingérence ou obligation de réaction?* (Bruxelles, Bruylant et Ed. U.L.B., 1992, XIII and 289 pp.) (with Pierre Klein).
- Henri Rolin Prize 1998: *L'utilisation du « raisonnable » par le juge international. Discours juridique, raison et contradictions*, Foreword by Jean Salmon, Bruxelles, éd. Bruylant et éd. U.L.B., 1997, 696 pp.
- Certificate of Merit for preeminent contribution to creative scholarship, *American Society of International Law* (1999); *L'utilisation du « raisonnable » ...*, quoted above.
- Wernaers Prize 2018, Fonds National de la Recherche scientifique (F.N.R.S.): 'Pop culture and International Law' (with François Dubuisson, Anne Lagerwall and Vaios Koutroulis).

**Annex. Selected Publications (detailed list available on: <http://cdi.ulb.ac.be/a-propos-du-centre/membres-du-centre-2/>)**

**Books (author)**

5. *La rébellion et le droit international. Le principe de neutralité en tension*, The Hague Academy of International Law, *Adi-poche* (2015), 374pp.; 2014 *Collected Courses of the Hague Academy of International Law*, vol 374, 53-312.
4. *Méthodologie du droit international public*, Ed. Université de Bruxelles (2009), 291pp.
3. *Le discours du droit international. Pour un positivisme critique*, Pedone, « doctrine(s) », Foreword by Emmanuelle Jouannet (2009), 352pp.
2. *Le droit contre la guerre. L'interdiction du recours à la force en droit international contemporain*, Pedone, Foreword by Bruno Simma (2008), IX- 867pp.
- 2bis. *The Law Against War. The Prohibition on the Use of Force in Contemporary International Law*, Foreword by Bruno Simma, Hart Publishing (2010), xix-569 pp.
- 2ter. *Le droit contre la guerre*, Foreword by Bruno Simma 2<sup>nd</sup> ed., Pedone (2014), IX-929 p.
1. *L'utilisation du « raisonnable » par le juge international. Discours juridique, raison et contradictions*, Foreword by Jean Salmon, Bruxelles, Bruylant and ULB (1997), XXII-696pp.; Henri Rolin Prize 1998 and 'Certificate of Merit for Preeminent Contribution to Creative Scholarship', *American Society of International Law* 1999.

**Books (co-author)**

5. *Intervention by Invitation*, Cambridge University Press, forthcoming (with Gregory Fox and Dino Kritsiotis; part dedicated to 'Intervention by Invitation: the Expanding Role of the Security Council').
4. *Une introduction critique au droit international*, ed. Université de Bruxelles (2017), 602pp. (with François Dubuisson, Vaios Koutroulis and Anne Lagerwall).
3. *Le droit comme idéologie. Introduction critique au droit belge*, Kluwer, Foreword by Paul Martens (2004), 400 pp. (with Annemie Schaus).
- 3bis. Second ed., updated, ed. Université de Bruxelles, Foreword by Paul Martens (2009), 423pp.
2. *Ex-Yougoslavie: droit international, politique et idéologies*, Bruxelles, Bruylant and ULB (1998), 203pp. (with Barbara Delcourt).
1. *Droit d'ingérence ou obligation de réaction? Les possibilités d'action visant à assurer le respect des droits de la personne face au principe de non-intervention*, Bruxelles, Bruylant and U.L.B., Foreword by Jean Salmon (1992), XIII-281 p. (with Pierre Klein); Alice Seghers Prize 1992.
- 1bis. Second ed. (1996), XVI-309pp.

**Books (co-editor)**

15. *The Use of Force in International Law. A Case-Based Approach*, Oxford University Press (2018), 960pp. (with Tom Ruys, Alexandra Hoffer assistant editor).
14. *Du droit international au cinéma. Présentations et représentations du droit international dans les films et les séries télévisées*, Pedone (2015), 398pp. (with François Dubuisson).
10. *Les Conventions de Vienne sur le droit des traités. Commentaire article par article*, Foreword by Sir Ian Sinclair, Bruylant (2006) XIX-2965pp. (with Pierre Klein).

10bis. Second updated edition: *The Vienna Conventions on the Law of Treaties. A Commentary Article by Article*, Oxford University Press (2011), lxxxiii-2071pp.

8. *L'intervention en Irak et le droit international*, Pedone (2004), 378pp. (with Karine Bannelier, Théodore Christakis and Pierre Klein).

6. *Le droit international face au terrorisme*, Pedone (2002), VI-356pp. (with Karine Bannelier, Théodore Christakis and Barbara Delcourt).

5. *Droit, légitimation et politique extérieure. L'Europe et la guerre du Kosovo*, actes du colloque du 10 décembre 1999, Bruylant (2001), 311pp. (with Barbara Delcourt).

4. *Démembrements d'Etat et délimitation territoriale : l'uti possidetis en question(s)*, Bruylant and ULB (1999), 455pp. (with Babara Delcourt, Pierre Klein and Nicolas Levrat).

### **Book Chapters**

36. 'The military operations against the 'Islamic State' (ISIL or Da'esh)' in Tom Ruys and Olivier Corten (eds.), *The Use of Force in International Law. A Case-Based Approach*, Oxford University Press (2018), 873-898.

35. 'Le droit contre la guerre' in Benoît Durieux et al. (eds.), *Dictionnaire de la guerre et de la paix*, PUF Quadrige (2017), 408-414.

34. 'A la Maison-Blanche: le président des Etats-Unis se soucie-t-il du droit international lorsqu'il décide d'une intervention militaire ?' in *Proceedings of the European Society of International Law*, Vol 5 (2014), Hart Publ., 2016, 503-515.

33. 'Mais où est donc passée la Charte des Nations Unies ? Représentations et sous-représentations des règles sur l'usage de la force dans les films d'action' in Olivier Corten and François Dubuisson (eds.), *Du droit international au cinéma. Présentations et représentations du droit international dans les films et les séries télévisées*, Pedone (2015), 86-129.

32. 'Droit international et cinéma, quelle méthodologie ?' in Olivier Corten et François Dubuisson (eds.), *Du droit international au cinéma. Présentations et représentations du droit international dans les films et les séries télévisées*, Pedone (2015), 11-26.

31. 'Necessity as a Justification for the Use of Force ?' in Marc Weller (ed.), *The Oxford Handbook of the Use of Force in International Law*, Oxford University Press (2014), 861-878.

30. 'La Commission du droit international comme agent de formalisation du droit de la responsabilité: modalités et significations de l'utilisation d'arbitrages partiellement détachés du droit positif' in *Mélanges Pierre-Marie Dupuy*, Pedone, (2014), 399-420 (with Pierre Klein).

29. 'Etat de nécessité et opérations militaires ciblées' in M. Cherif Bassiouni et al. (eds.), *Global Trends: Law, Policy & Justice Essays in Honour of Professor Giuliana Ziccardi Capaldo*, Oceana, Oxford University Press (2013).

28. 'Les TWAIL : approche scientifique originale ou nouveau label fédérateur ?' in Marc Toufayan, Emmanuelle Tourme Jouannet and Hélène Ruiz Fabri (eds.), *Droit international et nouvelles approches sur le Tiers-monde : entre répétition et renouveau*, Librairie générale de droit et de jurisprudence (2013), 357-368.

27. 'La doctrine de la « sécession-remède » à l'épreuve de la pratique récente' in *L'homme dans la société internationale. Mélanges offerts à Paul Tavernier*, Bruylant (2013), 187-205 (with Anne Lagerwall).

26. 'L'action des Nations Unies en Côte d'Ivoire : jusqu'où le Conseil de sécurité peut-il intervenir dans l'ordre juridique interne des Etats ?' in *Mélanges en l'honneur de Raymond Ranjeva*, Pedone (2012), 55-81 (with Pierre Klein).

25. 'Formalization and Deformalization as Narratives of the Law of War' in David Kennedy and Ignacio de la Rasilla (eds.), *New Approaches to International Law: Lessons from the European Experience*, TMC Asser Press (2012), 251-272.
24. 'La diffusion d'un enseignement d'inspiration marxiste du droit international en Europe occidentale: l'exemple de Jean Salmon' in Emmanuelle Jouannet and Iulia Motoc (eds.), *Les doctrines internationalistes durant les années du communisme réel en Europe*, Société de législation comparée (2012, pp). 225-236.
23. 'Use of force' in Anthony Carty (ed.), *Oxford Bibliography Online. International Law*, New York, Oxford University Press (2012; rev. 2015).
22. 'The Limits of Complicity as a Cause of Responsibility : Lessons Learned from the Corfu Channel Case' in Théodore Christakis and Sarah Heathcote (eds.), *The Enduring Impact of a Seminal Case: Corfu Channel, the ICJ and Modern International Law*, Routledge (2011), 315-334 (with Pierre Klein).
21. 'Are agreements between States and non-State entities rooted in the international legal order?' in Enzo Cannizaro (ed.), *The Law of Treaties Beyond the Vienna Convention*, Oxford University Press (2011), 3-24 (with Pierre Klein).
20. 'Judge Simma's Separate opinion in the *Oil Platforms* case: to what extent are armed 'proportionate defensive measures' admissible in contemporary international law?' in Fastenrath/Geiger/Khan/Paulus/von Schorlemer/Vedder (eds.), *From Bilateralism to Community Interest. Essays in Honour of Bruno Simma*, Oxford University Press (2011), 843-861.
19. 'The Obligation of Cessation' in James Crawford, Alain Pellet and Simon Olleson (eds.), *The Law of International Responsibility*, Oxford University Press (2010), 1245-1249.
18. 'Reasonableness in International Law' in Rudolf Wolfrum (ed.), *The Max Planck Encyclopedia of Public International Law*, Oxford University Press (2012), vol. VIII, 645-651.
17. 'L'Etat de droit en droit international général: quelle valeur juridique ajoutée ?' in SFDI, *L'Etat de droit international*, Pedone (2009), 11-40.
16. 'Human Rights and Collective Security: Is There an Emerging Right to Humanitarian Intervention ?' in Philip Alston and Edward MacDonald (eds.), *Human Rights, Intervention and the Use of Force*, Oxford University Press (2008), 87-138.
15. 'Le droit international comme sport de combat' in Emmanuelle Jouannet, Hélène Ruiz Fabri, Jean-Marc Sorel (eds.), *Regards d'une génération sur le droit international*, Pedone (2008), 169-175.
14. 'Jean Salmon et l'héritage de l'école de Bruxelles' in *Droit du pouvoir, pouvoir du droit. Mélanges Jean Salmon*, Bruylant (2007), 3-18.
13. 'La nécessité et le *jus ad bellum*' in SFDI, *La nécessité en droit international*, Pedone (2007), 127-150.
12. 'Article 52 – Convention of 1969' in Olivier Corten & Pierre Klein (eds.), *The Vienna Conventions on the Law of Treaties. A Commentary Article by Article*, Oxford University Press (2011), 1201-1220.
11. 'Le droit international est-il lacunaire sur la question de la secession?' in Marcelo Kohen (ed.), *Secession. International Law Perspectives*, Cambridge University Press (2006), 231-254.
10. 'Breach and Evolution of the International Customary Law on the Use of Force' in Enzo Cannizaro and Paolo Palchetti (eds.), *Customary International Law on the Use of Force: A Methodological Approach*, Martinus Nijhoff (2005), 119-144.
9. 'Article 48' in Jean-Pierre Cot and Alain Pellet (eds.), *La Charte des Nations Unies*, 3<sup>th</sup> ed., Economica (2005), 1295-1302.

7. 'Quels droits et quels devoirs pour les Etats tiers?' in Karine Bannelier, Théodore Christakis, Olivier Corten and Pierre Klein (eds.), *L'intervention en Irak et le droit international*, Pedone (2004), 105-128.
6. 'Le concept de loi en droit international public et dans la Convention européenne des droits de l'homme' in Luc J. Wintgens (ed.), *Het wetsbegrip, die keure* (2003), 111-139.
5. 'Vers un renforcement des pouvoirs du Conseil de sécurité dans la lutte contre le terrorisme?' in Karine Bannelier, Théodore Christakis, Olivier Corten and Barbara Delcourt (eds.), *Le droit international face au terrorisme*, Pedone (2002), 259-278.
4. 'Droit, légitimation et politique extérieure : précisions théoriques et méthodologiques' in Olivier Corten and Barbara Delcourt (eds.), *Droit, légitimation et politique extérieure. L'Europe et la guerre du Kosovo*, Bruylant (2001), 19-30 (with Barbara Delcourt).
3. 'Les ambiguïtés de la référence au droit international comme facteur de légitimation. Portée et signification d'une déformalisation du discours légaliste' in Olivier Corten and Barbara Delcourt (eds.), *Droit, légitimation et politique extérieure*, Bruylant (2001), 223-260.
2. 'Uti possidetis et droit des peuples à disposer d'eux-mêmes : deux faces d'une même médaille?' in Olivier Corten, Barbara Delcourt, Pierre Klein and Nicolas Levrat (eds.), *Démembrements d'Etat et délimitation territoriale : l'uti possidetis en question(s)*, Bruylant and ULB (1999), 403-435.
1. 'Pour une assistance humanitaire efficace sans droit d'ingérence' in Marie-José Domestici-Met (ed.), *Aide humanitaire internationale: un consensus conflictuel ?*, Economica (1996), 284-297 (with Pierre Klein).

### **Articles in Journals**

40. 'La représentation de la torture comme un instrument de lutte contre le terrorisme: comme au cinéma?', *79 Revue interdisciplinaire d'études juridiques* (2017), 229-251.
39. 'Has practice led to an 'agreement between the parties' regarding the interpretation of Article 51 of the UN Charter?', *77 Heidelberg Journal of International Law* (2017), 15-17.
38. 'Faut-il voir le mâle partout ? Les théories féministes à l'épreuve du droit de la paix et de la sécurité internationales', *10 Anuario colombiano de derecho internacional* (2017), 77-116.
37. 'L'argumentation des Etats européens pour justifier une intervention militaire contre l' 'Etat islamique' en Syrie: vers une reconfiguration de la notion de légitime défense?', *49 Revue belge de droit international* (2016), 31-67.
36. 'Le positivisme juridique aujourd'hui : science ou science-fiction?', *Revue québécoise de droit international* (2016, Hors-Série), 19-42.
35. 'The 'unwilling or unable' Theory: has it Been, and Could it Be, Accepted ?', *29 Leiden Journal of International Law* (2016), 777-799.
34. 'Les interventions militaires récentes en territoire étranger : vers une remise en cause du *jus contra bellum* ?', *60 Annuaire français de droit international* (2014), 135-169 (with Agatha Verdebout).
33. 'The Russian Intervention in the Ukrainian Crisis: was *jus contra bellum* 'confirmed rather than weakened'?', *2 Journal on the Use of Force and International Law* (2015), 17-41.
32. 'Regulating Resort to Force. A Reply to Matthew C. Waxman from a 'Bright-liner'', *24 European Journal of International Law* (2013), 191-197.
31. 'The Illegality of the Military Support to the Rebels in the Libyan War: aspects of *jus contra bellum* and *jus in bello*', *18 Journal of Conflict and Security Law* (2013), 59-93 (with Vaïos Koutroulis).



30. 'La thèse de la déformalisation du droit international et ses limites : l'exemple de la jurisprudence de la Cour internationale de Justice', 16 *L'Observateur des Nations Unies* (2011), 75-98.
29. 'La 'complicité' dans le droit de la responsabilité internationale: un concept inutile?', 57 *Annuaire français de droit international* (2011), 57-84.
28. 'Les techniques reproduites aux articles 31 à 33 des Conventions de Vienne: approche objectiviste ou approche volontariste de l'interprétation?', 115 *Revue générale de droit international public* (2011), 351-366.
27. 'Territorial integrity narrowly interpreted: Reasserting the Classical Inter-State Paradigm of International Law', 24 *Leiden Journal of International Law* (2011) 87-94.
26. 'Self defence against Terrorists : What can be learned from recent practice (2005-2010)?', 109 *Kokusaiho Gaiko Zasshi (Journal of International Law and Diplomacy)* (Tokyo ISSN 0023-2866), (2010)129-152.
25. « Vers une 'déterritorialisation' de l'interdiction du recours à la force ? », 1 *Anuario Brasileiro de direito internacional* (2010), 207-228.
24. 'Le rapport de la mission d'enquête internationale indépendante sur le conflit en Géorgie : quel apport au *jus contra bellum*?', 114 *Revue générale de droit international public* (2010), 35-61.
23. 'La violation d'un cessez-le-feu constitue-t-elle nécessairement une atteinte à l'interdiction du recours à la force?', 61 *Revue hellénique de droit international* (2008), 87-123 (with Anne Lagerwall).
22. 'Déclarations unilatérales d'indépendance et reconnaissances prématurées : du Kosovo à l'Ossétie du sud et à l'Abkhazie', 112 *Revue générale de droit international public* (2008), 721-759.
21. 'L'arrêt rendu par la C.I.J. dans l'affaire du *Crime de génocide*: vers un assouplissement des conditions d'attribution du génocide à un Etat ?', 53 *Annuaire français de droit international* (2007), 249-279.
20. 'La licéité douteuse de l'intervention militaire éthiopienne en Somalie et ses implications sur l'argument de l'intervention consentie'', 111 *Revue générale de droit international public* (2007), 513-537.
19. 'The Controversies over the Customary Prohibition on the Use of Force: A Methodological Debate', 16 *European Journal of International Law* (2005), 803-822.
18. 'Opération *Iraqi Freedom* : peut-on accepter l'argument de l' 'autorisation implicite' du Conseil de sécurité ?', 36 *Revue belge de droit international* (2003), 205-247.
17. 'L'opération 'liberté immuable': une extension abusive du concept de légitime défense', 106 *Revue générale de droit international public* (2002), 51-77 (with François Dubuisson).
16. 'La référence au concept d'intégrité territoriale comme facteur de légitimation de la politique extérieure de l'Union', 24 *Review of European Integration* (2002), 137-161.
15. 'La persistance de l'argument légaliste. Eléments pour une typologie contemporaine des registres de légitimité dans une société libérale', 50 *Droit et société. Revue internationale de théorie du droit et de sociologie juridique* (2002), 185-203.
14. 'L'hypothèse d'une règle émergente fondant une intervention militaire sur une 'autorisation implicite' du Conseil de sécurité', 104 *Revue générale de droit international public* (2000), 873-910 (with François Dubuisson).
13. 'Un renouveau du 'droit d'intervention humanitaire'? Vrais problèmes, fausse solution', 44 *Revue trimestrielle des droits de l'homme* (2000), 695-708.
12. "'Reasonable' in International Law: Legal Discourse, Reason and Contradictions", 48 *International & Comparative Law Quarterly* (1999), 613-625.

11. 'Motif légitime et lien de causalité suffisant: un modèle d'interprétation rationnel du raisonnable', 44 *Annuaire français de droit international* (1998), 187-208.
10. 'L'interprétation du raisonnable par les juridictions internationales: au-delà du positivisme juridique ?', 102 *Revue générale de droit international public* (1998), 5-44.
9. 'Éléments de définition pour une sociologie politique du droit', 39 *Droit et Société. Revue internationale de théorie et de sociologie juridique* (1998), 347-370.
8. 'Uti possidetis et droit des peuples à disposer d'eux-mêmes: deux faces d'une même médaille?', 31 *Revue belge de droit international* (1998), 161-189.
7. 'Droit, force et légitimité dans une société internationale en mutation', 37 *Revue interdisciplinaire d'études juridiques* (1996), 71-112.
6. 'La résolution 940 du Conseil de sécurité autorisant une intervention militaire en Haïti : la consécration d'un principe de légitimité démocratique ?', 6 *European Journal of International Law* (1995), 116-133.
5. 'Action humanitaire et Chapitre VII : la redéfinition du mandat et des moyens d'action des Forces des Nations Unies', 39 *Annuaire français de droit international* (1993), 105-130 (with Pierre Klein).
4. 'L'autorisation de recourir à la force à des fins humanitaires: droit d'ingérence ou retour aux sources ?', 4 *European Journal of International Law* (1993), 506-533 (with Pierre Klein).
3. 'Lutte contre le Sida et discrimination: l'article 14 de la convention européenne des droits de l'homme', 23 *Revue belge de droit international* (1990), 190-210 (with Caroline Petiaux and Eric Robert).
2. 'La responsabilité internationale des Etats-Unis pour les dommages causés par les précipitations acides sur le territoire canadien', XXVII *Canadian Yearbook of International Law*, (1989), 227-262 (with Annemie Schaus).
1. 'Les questions monétaires devant le tribunal des différends irano-américains', 21 *Revue belge de droit international* (1988), 142-183 (with Alain Daems and Eric Robert).